

Resolutions on petitions concerning the Cameroons under French administration

1034 (XIV). Petition from Mr. Abraham Ewo (T/PET.5/161)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Abraham Ewo concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/161, T/OBS.5/10, T/L.470),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority that the concessions in question were granted in accordance with the regular procedure, and that at no time did the Administration receive any objection from the petitioner to the grants;

2. *Further draws the attention* of the petitioner to the possibility that may be open to him of bringing his complaint before the competent court.

*556th meeting,
12 July 1954.*

1035 (XIV). Petition from Mr. Issah Njoya (T/PET.5/174)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Issah Njoya concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/174, T/OBS.5/15, T/L.470),

1. *Notes* the statement of the Administering Authority that Chief Njiassé was properly elected by a majority of the village chiefs and notables of the group;

2. *Notes* that the Administering Authority has already investigated the activities of Chief Njiassé;

3. *Advises* the petitioner that, if he is still dissatisfied, he should adduce evidence in support of his accusations;

4. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and of its special representative, in particular that:

(a) The visit to the petitioner's cocoa plantation was merely for the purpose of inspecting the cocoa trees to see that they were free from disease;

(b) The "entire legal record" which the petitioner states has been confiscated, consists of a dossier containing a series of requests addressed to the Administration, and that it is at the petitioner's disposal should he ask for its return.

*556th meeting,
12 July 1954.*

1036 (XIV). Petition from Mr. Njiyangou Soulémanou (T/PET.5/184)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Njiyangou Soulémanou concerning the Cameroons under French

Résolutions au sujet de pétitions concernant le Cameroun sous administration française

1034 (XIV). Pétition de M. Abraham Ewo (T/PET.5/161)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Abraham Ewo concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.5/161, T/OBS.5/10, T/L.470),

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, d'où il ressort que les concessions dont il s'agit ont été accordées selon la procédure régulière et qu'à aucun moment l'administration n'a été saisie d'une quelconque opposition à ces concessions de la part du pétitionnaire;

2. *Attire également l'attention* du pétitionnaire sur le fait qu'il lui est loisible de porter sa plainte devant le tribunal compétent.

*556ème séance,
le 12 juillet 1954.*

1035 (XIV). Pétition de M. Issah Njoya (T/PET.5/174)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Issah Njoya concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.5/174, T/OBS.5/15, T/L.470),

1. *Constate* que, d'après l'Autorité administrante, le chef Njiassé a été désigné régulièrement, à la majorité des chefs de village et des notables du groupement;

2. *Note* que l'Autorité administrante a déjà fait une enquête au sujet des agissements du chef Njiassé;

3. *Conseille* au pétitionnaire, s'il est toujours mécontent, de présenter des preuves à l'appui de ses accusations;

4. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

a) Le seul objet de la visite d'inspection qui a eu lieu dans la plantation de cacaoyers du pétitionnaire était d'inspecter les cacaoyers pour vérifier qu'ils n'étaient atteints d'aucune maladie;

b) Le "dossier juridique complet" qui aurait été confisqué au pétitionnaire est un dossier qui contient une série de demandes qu'il a adressées à l'administration, et ce dossier est à la disposition du pétitionnaire s'il en demande le retour.

*556ème séance,
le 12 juillet 1954.*

1036 (XIV). Pétition de M. Njiyangou Soulémanou (T/PET.5/184)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Njiyangou Soulémanou concernant le Cameroun sous administration

administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/184, T/OBS.5/11, T/L.470),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the statement of the Administering Authority that the concession in question was granted to the Compagnie industrielle et agricole du Cameroun in accordance with regular procedure and following palavers held on 30 October 1930 and 10 January 1933 and that no objections were raised when this concession was granted;

2. *Notes* the statement made by the special representative of the Administering Authority at the 115th meeting of the Standing Committee on Petitions, to the effect that it is open to the petitioner to bring his complaint before the competent court.

*556th meeting,
12 July 1954.*

1037 (XIV). Petition from the Syndicat des employés des exploitants forestiers of Messondo (T/PET.5/219)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Syndicat des employés des exploitants forestiers of Messondo concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/219, T/OBS.5/23 and Add.1, T/L.481),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority;

2. *Advises* the petitioners that the Labour Inspectorate of the Territory exists for the purpose of investigating complaints of working conditions, and that they should address themselves to the Inspectorate should they have any complaints of the kind in the future;

3. *Recommends* to the Administering Authority that it give adequate publicity in the Territory to the provisions of the Labour Code and to the existence and functions of the Labour Inspectorate;

4. *Recommends*, nevertheless, to the Administering Authority that it continue to consider each of the points raised in the petition with a view to thoroughly investigating the more important complaints.

*556th meeting,
12 July 1954.*

1038 (XIV). Petition from Mr. Batind Makon Paulin (T/PET.5/222)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Batind Makon Paulin concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/222, T/OBS.5/25, T/L.470),

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority that:

française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.5/184, T/OBS.5/11, T/L.470),

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur la déclaration de l'Autorité administrante, d'où il ressort que la concession dont il s'agit a été accordée à la Compagnie industrielle et agricole du Cameroun selon la procédure régulière et après palabres tenues le 30 octobre 1930 et le 10 janvier 1933, et qu'aucune opposition ne s'est fait jour au moment de l'accord de la concession;

2. *Note* que, d'après la déclaration faite par le représentant spécial de l'Autorité administrante au cours de la 115ème séance du Comité permanent des pétitions, il est loisible au pétitionnaire de porter sa plainte devant le tribunal compétent.

*556ème séance,
le 12 juillet 1954.*

1037 (XIV). Pétition du Syndicat des employés des exploitants forestiers de Messondo (T/PET.5/219)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition du Syndicat des employés des exploitants forestiers de Messondo, relative au Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.5/219, T/OBS.5/23 et Add. 1, T/L.481),

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante;

2. *Signale* aux pétitionnaires que l'Inspection du travail créée dans le territoire a pour tâche d'enquêter sur les plaintes concernant les conditions de travail et qu'il appartiendra aux pétitionnaires de s'adresser à cette inspection au sujet de toute plainte du même ordre qu'ils auraient à formuler à l'avenir;

3. *Recommande* à l'Autorité administrante de faire connaître comme il convient dans le territoire les dispositions du Code du travail, ainsi que l'existence et les fonctions de l'Inspection du travail;

4. *Recommande* néanmoins à l'Autorité administrante de continuer l'examen de cette pétition point par point et de procéder à une enquête détaillée au sujet des griefs les plus importants.

*556ème séance,
le 12 juillet 1954.*

1038 (XIV). Pétition de M. Batind Makon Paulin (T/PET.5/222)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Batind Makon Paulin concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.5/222, T/OBS.5/25, T/L.470),

Attire l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, d'où il ressort notamment que: